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RESUM I ACORDS DEL GRUP DE TREBALL SOBRE L’ABORDATGE DE LES 

VIOLÈNCIES MASCLISTES (GTVM) DEL CONSELL DE LES DONES DE 

BARCELONA (CDB) 

 

(5a. Reunió) 

 

Data: dimecres 15 de febrer de 2017 

Hora: 18:00 

Lloc: C. València 344, Entresòl, Espai1 

 

Assistents: 

 

- Montse Pineda, Creación Positiva, co-coordinadora GTVM 

- Neus Pociello, Fundació Aroa, co-coordinadora GTVM 

 

- Sílvia Aldavert, APFCB 

- Marta Álvarez, Fundació Salut i Comunitat 

- Montserrat Benito, Entrepobles 

- Nausica Castelló, ABD 

- Trinidad Donoso, Gredidona UB 

- Begonya Enguix, ICA 

- Montse García, COPC 

- Mariana González, AADAS 

- M. Luisa Ibáñez, PP 

- M. Rosa Micás, Acció contra la Violència Domèstica 

- Roser Moix, CIPAIS 

- Blanca Padrós, Comissió Dones Advocades 

- Marina Partera, COPB 

 

- Miriam Sol, Spora 

 

 

Per l’Ajuntament de Barcelona: 

 

- Marta Cruells, cap gabinet Regidoria Feminismes i LGTBI 

- Bàrbara Melenchón, cap Dep. Informació i Atenció a les Dones 

- Rosa Saíz, Dte. St. Martí 

- Mercè Fernández, secretària CDB 



 

 
 
 
 
 
 
 

 

Excusen assistència : 

 

- Montserrat García, PSC 

- Andrea Terrón, SEPC 

 
 

 
 

Temes tractats: 
 
 

En aquesta sessió es tractava d’analitzar l’estudi realitzat per l’entitat Spora en relació 
al Circuit BCN contra les Violències Masclistes, així com les propostes de 

l’Ajuntament en relació al tema. 

 
En primer lloc, Miriam Sol, d’Spora, presenta els resultats de l’avaluació del Circuit i, a 

continuació, Bàrbara Melenchón fa el mateix pel que fa a les propostes de millora i pla 
de treball de l’Ajuntament de Barcelona i el Consorci Sanitari de Barcelona (s’adjunten 
ppt d’ambdues presentacions). 

 
A continuació s’inicia un torn de paraules del qual es pot destacar, per part de les 

membres del GTVM, el següent: 
 

- Les felicitacions a Spora pel treball realitzat. 

 
- La constatació que la judicatura, avui, és l’agent que representa un volum de 

revictimitzacions més important respecte les dones que es troben en situacions 
de violències masclistes. També es remarca la importància de la seva presència 
activa al Circuit, la qual cosa no ha estat possible fins ara. Així mateix, 

s’esmenta el fet que, secularment, l’advocada o advocat d’ofici triga 
excessivament (ara hi ha un marge de 3 h.) a arribar a comissaria i que la 

mateixa policia fa un ús dissuasori d’aquest fet. També es posa de manifest, 
novament, la manca de formació especialitzada per part d’advocades i advocats 
d’ofici. 

 
- La importància en l’abordatge de les violències de les entitats 

professionalitzades, les quals han aportat i aporten discurs i expertesa, així com 
representen una font important de detecció de les situacions de violència. 
Respecte a les dades presentades, es remarca que aquestes entitats acullen 

molt més del 14% dels casos i que, per tant, cal repensar la metodologia 
mitjançant la qual s’obtenen les dades. Pel que sembla, això és fruit de que sols 

es recullen les dades de les entitats que sol·liciten subvencions. 
 

- La necessitat de treballar conjuntament amb l’Ajuntament respecte el registre 
de dades, per tal que aquestes s’ajustin a la realitat, la qual cosa possibilitaria 
tenir una imatge més real de tots els actius de la ciutat per fer front a les 

diverses situacions de violències masclistes. 
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- L’observació de que el RVD-BCN (Protocol de valoració del risc de violència 
contra la dona per part de la seva parella o exparella) no és una eina útil per a 

la població jove, ni per a les violències sexuals. Es posa de manifest que no es 
tracta d’un protocol de detecció de violències, sinó de valoració de risc. 
 

 
- La concreció metodològica de la incorporació de dues membres del GTVM al 

Grup Motor del Circuit, ja que les entitats no poden treballar (de moment) en 
xarxa amb l’administració municipal. 
 

- L’evidència que als circuits territorials caldria incorporar les entitats. 
 

- L’interrogant sobre la presència dels grups municipals a la Taula Institucional 
que es vol crear. 

 
- La ineludible necessitat de la incorporació de la perspectiva de gènere a la 

formació que reben les i els membres de la judicatura. 

 
- La necessitat d’intervenir a les universitats, per l’alt volum de violències que hi 

tenen lloc. 
 

- El paral·lelismes entre els resultats de l’estudi presentat avui (Spora) amb el 

treball realitzat per la Generalitat (Antígona) en relació a la Xarxa de serveis a 
Catalunya i la necessària (però difícil) articulació entre ambdós administracions. 

 
- La necessitat d’incorporar, ja, les violències sexuals (MF, MGF...) en el mapa 

d’intervencions a dur a terme. 

 
- La voluntat de conèixer el pla de l’Ajuntament pel que fa a les estratègies de 

prevenció de les violències masclistes. 
 

- L’observació, per part de les entitats, que moltes dones no volen entrar al 

sistema públic (serveis socials) d'abordatge de les violències pel temor a perdre 
la custòdia de les seves filles i fills. Es qualifica el sistema públic 

d’excessivament rígid. 
 

- La demanda que l’Ajuntament trenqui la relació amb l’UFAM (Unitat Funcional 

d’Abusos a Menors. Hospital de St. Joan de Deu), per fer questa Unitat una 
criminalització de les dones i una revictimització de les i dels menors que han 

patit abusos sexuals. 
 

- La necessitat de que els EAIA gaudeixin d’una veritable perspectiva de gènere. 

 
- La urgència de sincronitzar protocols de detecció de risc entre MMEE i 

Ajuntament. 
 

 

 



 

 
 
 
 
 
 
 

 

Davant les anteriors paraules, la representant d’Spora afegeix: 

 
- Les dades s’han tret de les memòries de les entitats que tenen subvencions de 

l’Ajuntament de Barcelona. Ningú disposa de dades globals; hi ha una dispersió 

general. Tanmateix, cal una anàlisi de l’especificitat de les entitats. Remarca 
que el document entregat  al GTVM és la versió curta. En la més detallada 

s’explica millor el paper de les entitats. 
 

I per part de Bàrbara Melenchón,  s’ especifica el següent: 
 

- El seu acord amb les aportacions realitzades. 

 
- Cal repensar la participació de les entitats al Circuit: en els territoris tant les 

específiques de violència com les que no ho són, però tenen un important paper 
de detecció, com també a nivell de Circuit de ciutat, ja que s’ha de veure com 
s’articula la participació al Grup Motor de les dues representants del GTVM del 

CDB.  
 

- És necessari aprofundir en bones eines de detecció, ja que s’ha vist que el RVD-
BCN no és útil per a moltes de les situacions de violències. 
 

- Pel que fa al registre de dades, també cal revisar-ho, però s’ha de tenir en 
compte que, a vegades, les entitats són reticents a compartir. 

 
- El seu acord amb la necessitat de treballar el tema de les violències masclistes a 

les universitats. 

 
- Es comparteix la diagnosi que es fa sobre el paper de la judicatura al Circuit, 

que cal que sigui més operatiu. És un tema que és necessari treballar amb el 
Departament de Justícia de la Generalitat. 
 

- Es comparteix la necessitat d’articular tots els protocols existents per tal 
d’incrementar la seva eficàcia. 

 
- Ja s’ha pensat en la creació dins el Circuit d’un Grup de Treball específic sobre 

Violències Sexuals, el qual hauria de recollir el treball realitzat a l’ICD. 

 
- En relació al tema de Serveis Socials (dones no volen anar a SS per por a 

retirada de custòdia de criatures), es vol analitzar, ja que s’ha de tenir en 
compte que s’hi ha treballat molt per tal que no sigui així. 
 

- UFAM: és precís treballar-ho amb la Direcció de Salut. 
 

 
Marta Cruells afegeix: 

 
- UFAM: es farà una reunió amb St. Joan de Deu. No és un tema fàcil i cal tirar-

ho endavant amb procediments clars. Ja s’hi està treballant. Si es trenca el 

conveni amb aquest hospital, se n’haurà de buscar un altre de referència. 
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- La Taula Institucional que es vol crear haurà de ser molt operativa i, respecte la 
presència dels partits polítics, aquests ja rebran una rendició de comptes en el 

lloc pertinent. 
 

- El procés d’incorporació de les entitats al Circuit s’haurà de fer progressivament, 

tot pensant bé com es fa. 
 

- L’Estratègia de Prevenció del Sexisme (ara hi ha un primer esborrany) es 
presentarà al GTVM en una propera sessió de treball. 
 

- Proposa la incorporació de dues membres del GTVM a la propera reunió del 
Grup Motor del Circuit, reunió que tindrà lloc divendres 24 de març. 

 
S’acorda, per unanimitat, que a aquesta reunió del Grup Motor hi assisteixin les 

coordinadores del GTVM (Montse Pineda i Neus Pociello), les quals n’informaran amb 
posterioritat a les membres del Grup de Treball. 
 

 
 

 
 
 

 

 
 


